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Mlčeti zlato  Slovo redakce 

Milí čtenáři, 

tak nám začal podzim. Někomu se vybaví déšť, vítr a chladno, ale nesmíme zapo-
menout na krásně zbarvené listí, dozrávající ovoce a příjemně horký čaj. Podzi-
mu, měsíci říjnu, facebooku, růženci i Národním eucharistickým kongresem se 
zabývá v duchovním slovu Jana Balcarová. V aktualitách minulého čísla jsme vás 
zvali na Podzimní prázdniny na Vesmíru. Řádil nám tu ale malý šotek a uvedli 
jsme špatné datum, proto vězte, že Podzimní prázdniny budou, ale až 28.10.-
1.11.2015, tak si to prosím opravte ve svých diářích.  

Ohlédnutí za prázdninami zprostředkují vám reportáže z akcí. Začtěte se do re-
portáže ze setkání mládeže na Slovensku, okuste atmosféru Tanečního týdne na 
Vesmíru a festivalu UNITED. Otazníky života nabídnou už poslední část promluvy 
fr. Antonína Krasuckého o odpuštění, tentokrát s názvem Nebezpečí: neuznaná, 
nezpracovaná vina, vnitřní zranění. 

Každý z nás určitě někdy držel v ruce slovník. Ve vzdělávání si pro nás připravil 
trochu neobvyklý slovníček P. Filip Foltán. Vysvětluje v něm některé liturgické 
pojmy, seznamuje nás s významem liturgických barev a pozor, dozvíte se, jak se 
mají prát liturgická plátna. Poslední rubrika občasníku, portréty osobností, nám 
prozradí něco o zástupci pro mládež jičínského vikariátu Prokopu Vitvarovi a kap-
lanu pro mládež vikariátu Pardubice P. Filipu Duškovi. 

A ještě jedna informace. V září vyšla nová brožura s 11 tématy pro společenství 
mládeže s názvem Dar společenství církve, která je ke stažení na cirkev.cz 
v záložce Sekce pro mládež (materiály). Loučím se s vámi na stránkách tohoto 
občasníku a přeji svému nástupci vše dobré! Krásné podzimní dny! 
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Duchovní slovo Zuby, nehty 

Říjen – příroda se zbarvuje do podzimních odstínů, z domu odcházíme před 
svítáním a vracíme se za stmívání, školní povinnosti začaly už i vysokoškolákům… 
nostalgicky si prohlížíme alba fotek z více či méně povedených dovolených (v řeči 
dnešní doby: „už jsme na facebook nasdíleli všechna naše selfíčka zachycující 
nezapomenutelné okamžiky našich zážitků a olajkovali jsme už i všechny fotky 
našich přátel" ☺), vzpomínáme na krásné chvíle a vše se chtě nechtě pomalu vra-
cí do rytmu dní školních i pracovních. 

Snadno bychom v tom všem mohli zapomenout, že měsíc říjen je také měsí-
cem, který je zvláštním způsobem věnovaný Panně Marii a modlitbě růžence. Ne-

děste se, růženec totiž není bezmyšlenkovité odříkávání Zdrávasů a počí-
tání kuliček na růženci. Růženec nás má především vést k rozjímání 
o dvaceti zásadních okamžicích Ježíšova života, které s Ním prožívala 
také jeho matka. Je to tedy takové „prohlížení jejich rodinného alba“, 
které zachycuje ty nejzávažnější momenty v životě Ježíše i Panny Marie. 

Není to ale jen tak nějaká sbírka obrázků z idylické dovolené, ale střídá se v něm 
obdarování s obětí, radost s utrpením, oslavování s ponížením, světlo 
s temnotou… A jedině když celý příběh prožijeme spolu s nimi až do konce, do-
jdeme k vítězství světla a radosti ze vzkříšení. Světla, které nezhasíná s poslední 
stránkou fotoalba (ani s odhlášením z facebooku). Toto Světlo se stává věčným, 
když Ježíš ustanovuje Eucharistii, ve které nám předává konkrétní hmatatelný 
pokrm a nápoj potřebný pro naši každodenní výživu. Mohl si vybrat cokoli vzác-
nějšího, v čem by se nám daroval. On ale zvolil chléb a víno - základní 
prostý pokrm, aby si ho „mohl dovolit“ každý člověk. Zve nás všechny k 
hostině, ve které nám doslova svoje tělo vydává do rukou, abychom ho 
mohli vnímat i zrakem, hmatem a chutí. Uvědomujeme si dostatečně, že 
jde z Jeho strany o velmi osobní a až intimní vztah? Odpovídáme na jeho 
projev lásky a čerpáme z Jeho blízkosti radost a posilu do každé chvíle našeho 
života ☺? 

Možná právě proto, abychom si tyto všechny skutečnosti mohli více připome-
nout a oživit, se letos v říjnu koná Národní eucharistický kongres. Využijme kaž-
dou příležitost nabízející se pro prohloubení vztahu k Ježíši, který nás v Eucharis-
tii objímá a tiskne ke svému ukřižovanému a současně oslavenému srdci. Jedině 
ze síly Eucharistie můžeme jít i my a rozdávat se druhým. Tajemství Eucharistie 
nemusíme slavit jenom při mši sv. v kostele, ale můžeme se snažit spojovat se 
s Kristem v každém slovu a skutku lásky. Když Panna Maria jako první přijala Ježí-
še, projevilo se to navenek tak, že spěchala pomoci Alžbětě. Její přijetí Ježíše - 
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Eucharistie se promítlo do konkrétního skutku lásky. Ať se to alespoň z části daří 
i nám… Zkusme začít třeba tím, že „otevřeme rodinné album Panny Marie“ a za-
čneme uvažovat v modlitbě růžence o velkých okamžicích jejího života. Neboj se 
„sdílet fotoalbum ze života Panny Marie“ a dej mu i ty „svůj like“ ☺!  

„Každý z nás se má stát Marií a nechat zrodit Boha v sobě." (z promluvy 
kardinála M. Vlka) 

Jana Balcarová 

Téměř po ročních přípravách se uskuteční dlouho očekávaný Národní eucharistický 
kongres. Od 15. do 17. října 2015 proběhne Konference o Eucharistii. Hlavní mše 
svatá s legátem Svatého otce Františka bude v sobotu 17. října 2015 v 10:30 hod. 
v Brně na náměstí Svobody, od 12:30 hod. Eucharistický průvod centrem Brna na 
Zelný trh. Kongres má i doprovodný program v kostelích v centru Brna. Více infor-
mací na: www.nek2015.cz. 

Jak odolávat zlému? Tak zní téma Večera mladých pardubického vikariátu, které 
se uskuteční 17. října 2015 v Sezemicích. Zamyšlení nad nebezpečím, které při-

náší esoterika a okultismus, a nad tím, jak se takovým věcem bránit. Hos-
tem setkání bude vojenský kaplan Tomáš Mlýnek. Začátek v 16:00 hod. 
mší svatou v kostele Nejsvětější Trojice v Sezemicích. Více informací 

u Marka Petráše (marek_petras@centrum.cz). 

Blíží se nevídaná a naprosto strhující akce - Dvouvikariátní setkání vikariátů Ná-
chod a Rychnov nad Kněžnou! Sejdeme se 24. 10. 2015 v Dobrušce, tak neváhej, 
popadni kamarády a přijeď zažít jedinečné zážitky a poznat super lidi! Těšíme se 
na tebe! Více informací na: www.vikariatnachod.webnode.cz. 

Jste zváni na Dvouvikariátní setkání mládeže na Pecce od 24. do 25. 10. 2015. 
Začátek je v 9:00 hod. S sebou spacák, oblečení vhodné do kostela a na sport + 
sálové boty a dobrovolný příspěvek (doporučeno 200 Kč). Motto setkání: „Já jsem 
chléb života.“ Více informací u zástupce Jana Zavřela nebo P. Mariusze Robaka 
(farnost.pecka@seznam.cz).  

Nevíš která bije? Informace, aktuality 

Dvouvikariátko 

Národní eucharistický kongres 

Večer mladých 

Vikariátní setkání J+J 



 5 

 Ještě ti nebylo 14 let a chtěl/a bys přijet na Vesmír? Teenagers víkend od 6. do 
8. listopadu 2015 je určený právě pro mládež od 12 do 19 let. Na pro-
gramu nebudou chybět hry, sport, práce, ztišení a modlitba.  

S sebou: spacák, přezůvky. Doporučený příspěvek je 220 Kč na den. 
Hlaste se předem na dczm.vesmir@atlas.cz. Více informací na vesmir.signaly.cz. 

Zveme dívky od 16 let na duchovní obnovu na téma: „Boží milosrdenství v mém 
životě“ s P. Petrem Kříbkem a sestrami z Kongregace Dcer Božské Lásky. Obnova 
se uskuteční 6.-8.11.2015 v Opavě. Začátek v pátek v 18:00 hod.  

S sebou Bibli, psaní potřeby a přezůvky. Cena dobrovolná. Přihlášky posílejte do 
2.11.2015. Více informací na www.dcerybozskelasky.webnode.cz. 

Free parta a Nekoř vás zvou na 4. reprezentační FPles dne 14. 11. 2015 od 19:35 
hod. do kulturního sálu v Nekoři. Cena vstupenky je 111 Kč. K poslechu a tanci 
hraje kapela Medium. Letošní téma je čas. Další informace na 
www.freeparta.webnode.cz 

Zveme vás na 21. K-ples 21. listopadu 2015 v 19:00 hod. do Nového Města nad 
Metují! Cena 150 Kč včetně místenky. Lístky budou v předprodeji od začátku lis-
topadu. Výtěžek plesu poputuje na pomoc uprchlíkům žijícím v našem kraji. Mů-
žete se těšit na předtančení, taneční sedmičku, překvapení, kapelu Medium, dob-
rý pocit z pomoci a spoustu tance. Více informací na kples.farnostnm.cz. 

Signály.cz spolu se Sekcí pro mládež ČBK a AKSM připravily několik soutěží, 
ve kterých můžete vyhrát návštěvu Světového dne mládeže s papežem 
Františkem v Krakově v roce 2016 zcela zdarma! Účast v soutěži je také 
vhodná jako duchovní formace a praktická příprava na setkání. Proto do-
poručujeme všem, i těm, kteří se do Krakova nechystají nebo si cestu chtějí za-
platit sami ☺.  

První soutěž – Poznej Polsko a Světové dny mládeže se uskuteční od 1. 10. do 
30. 11. 2015. Každý týden se bude losovat o menší ceny, na konci soutěže loso-
vání o 1 Světový den mládeže zdarma! K zapojení do soutěže je nutné být autori-
zovaným uživatelem signálů. Soutěž najdete na www.signaly.cz/soutez. 

FPles 

Teenagers víkend 

K-ples 

Soutěž signaly.cz 

Duchovní obnova 
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Národní setkání mládeže v Popradu - P15 

Přiblížil se přelomový víkend letních prázdnin (31. července – 2. srpna) a to 
znamená, že je třeba vyrazit na další a hlavně ne ledajakou akci. Stalo se jí 
národní, celostátní chcete-li, setkání mládeže na Slovensku ve městě Poprad. 
Po Ružomberoku 2013, kam zavítaly na tři stovky mladých z České republiky, 
a který byl prvním takovým setkáním na Slovensku vůbec, je hostitelské město 
Poprad teprve druhým místem a druhou velkou křesťanskou událostí, kde se 
mohli mladí z celého Slovenska a blízkého okolí potkat. 

Poprad je město přímo jedinečné pro tak skvělou událost. Proč? Téměř 
odevšad vidíte velkolepé Tatry. Já a moje přítelkyně jsme na místo dorazili pří-
mým vlakem, ale bohužel jsme nestihli úplné zahájení celého programu. Zpětně 
jsem zjistil, že během něho se všichni účastníci díky představení animátorů 
a tematického videa vraceli v čase, během kterého představovali důležité udá-
losti v historii Slovenska nebo i události světové, až se objevili v roce 1984, tedy 

roce, kdy Jan Pavel II. založil Světové dny mládeže a následná 
celosvětová setkání. Dalším bodem byl společný průvod až do Kon-
katedrály, což je kostel upravený k bohoslužbě jak pro římsko-, 
tak pro řecko-katolickou církev. Ze všeho nejvíce tento průvod 

obohatilo to, že byl z Krakova dokonce přivezen putovní kříž a ikona Světových 
dnů mládeže, a tak byla atmosféra velmi silná. V Konkatedrále nás čekala mše, 
během které zazpívala sto členná schola a znělo to opravdu nádherně. Díky roz-
dělení do skupinek v dalším programu jsme měli možnost seznámit a spřátelit se 
s novými a zajímavými lidmi, a především více poznat slovenskou kulturu. Ve-
černí program a modlitba byla věnována křížové cestě a práce divadelní skupi-
ny, která každé ze 14 zastavení představila pomocí papíru a tím, jakým způso-
bem s ním zacházíme, byla úchvatná. Nechyběl tu ani Pavel Helan, který během 
večera zahrál nám z ČR snad již dobře známou píseň: iBůh. Nevíte, o co jde? 
Určitě doporučuji její poslech. 

Sobota nás příjemně překvapila zejména výstavou řeholních povolání 
na Expu P15. Po celé dlouhé ulici byly rozmístěné stánky, u kterých jste mohli 
blíže poznat různé klášterní komunity, a to nejen místní, ale i světově 
známé. U jednoho spíše afrického stánku jsem měl jedinečnou příleži-
tost ochutnat praženou africkou housenku ☺. S přílohou by možná ne-
byla tak špatná. K večeru, opět na společném místě setkání všech, se program 
zaměřil na worship hudbu jako doprovod k velmi krásné vigilii. 

Co nás nezabije, to nás utuží Reportáže 
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No, a abych přešel k poslednímu dni, tedy neděli. Program byl spíše cere-
moniální, ukončovací a zaměřen na rozloučení ve skupinkách, poslední hry 
a vyměňování kontaktů. Dále následoval klavírní a operní koncert a ko-
nečně i počátek přípravy na Světové setkání mládeže v Krakově 2016. 
Na zakončovací a velkou mši přijel i arcibiskup krakovský a vzal s sebou 
některé mladé z přípravného týmu v Polsku. Počasí se sice zhoršovalo, ale cel-
ková nálada a zážitky vrcholily. Uzavřela to pak slovenská verze hymny setkání 
v Krakově a musím říct, že se jim velmi povedla a doufám, že ta naše česká ver-
ze bude taky tak úchvatná. 

Co mě mrzí je, že na tomto setkání nebyla již tolik početná skupina Čechů. 
Slováci ovšem slíbili, že taková setkání budou pravidelně jednou za několik let, 
takže bych vás tam všechny moc rád pozval, protože je to vždy krásný víkend, 
kde je všude a vždy cítit Boží přítomnost. Opravdu, stojí to za to! 

Pavel Řehák 

Taneční týden 2015 

Tento rok jsem strávila neuvěřitelný týden (9. – 15. 8.) na Vesmíru na Ta-
nečním týdnu. Tato akce proběhla už po několikáté a má stále větší ohlas. Kaž-
dý den byly 4 workshopy – 2 dopoledne a 2 odpoledne. Měli jsme šanci naučit se 
spoustu nových tanců, například Hip hop, lockin‘, street dance, ale byl zde 
i standard jako třeba valčík, cha-cha a také jsme si mohli vyzkoušet balet. Sou-
částí workshopů bylo i nacvičování flashmobu, který se pak společně tancoval 
ve středu po mši v Deštném v Orlických horách na silnici. Byl to velký zážitek. 
Jelikož jsme tancovali na silnici, tak jsme na 3 minuty zastavili i pro-
voz. Na Tanečním týdnu nás bylo okolo 150. To byl opravdu velký po-
čet. Akce se odehrávala v nejteplejším týdnu celého léta, takže 
z workshopů jsme se vraceli, jako kdybychom vylezli z vody. Kvůli to-
muto teplému počasí došlo i k jedné nemilé události. Na Vesmíru došla voda! 
Z tohoto důvodu musel být Taneční týden zkrácen o 1 den. 

Ve čtvrtek večer se tedy odehrál velký galavečer, na který si 10 skupinek 
připravilo různé scénky. Byly opravdu různorodé - od tance přes zpěv až po po-
hádku. Potom už se jenom tancovalo a tancovalo. V pátek ráno se nám nechtělo 
vůbec vstávat, jelikož jsme tancovali hodně dlouho. Udělali jsme si však čas 
na shrnutí celého týdne. Dík patří tanečnímu týmu, který věnoval spoustu svého 
času z prázdnin na přípravu Tanečního týdne. A jako každá akce na Vesmíru 
měla i tato jeden cíl—vytvořit společenství lidí, kteří chtějí prožít prázdninové 
dny spolu s Bohem a hlavně pro druhé. Není vždy jednoduché v tolika lidech 
najít společný cíl a shodnout se na stejných názorech. Ale stojí za to snažit se 
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a začínat stále znovu. Myslím, že na flashmobu byla tato atmosféra cítit pro nás 
i pro ty, kdo šli kolem. Jsem ráda, že jsem mohla prožít společně s ostatními pl-
nost tohoto týdne. 

Domča Demlová 

Festival UNITED 

Ve Vsetíně, jak už mnozí víte, probíhá každý rok na konci srpna multižánrový 
křesťanský festival. Program je vždy velice pestrý a každý si tam najde to svoje. 
Od ztišení v modlitebních místnostech nebo rozhovoru s duchovními poradci přes 
chvály a skákání pod pódiem (někteří odvážlivci skákali i z pódia) 
až k různým volnočasovým aktivitám jako například volejbal, basket-
bal anebo fotbálek. Veškeré dění na hlavní scéně bylo k vidění i venku 
na velkoplošné obrazovce nebo v televizi NOE. Před kulturním domem 
se nacházela i Street scéna, kde vystupovaly další kapely, s nimiž byl 
poté rozhovor, kde se zapojili i diváci. Festival byl finančně dostupný, neboť cena 
byla pro všechny příznivá, a mohl se dostavit téměř každý, kdo měl čas a chuť se 
setkat s živým Bohem a lidmi, kteří mají stejnou víru. Užili jsme si spoustu legra-
ce, živého společenství a výborné hudby. Na příští ročník se už velice těšíme. 

Denča a Víťa Moravcovi 

Nebezpečí: neuznaná, nezpracovaná vina, vnitřní zranění 

Již zmíněný polský jezuita Józef Augustyn rozvíjí téma křivdy v životě člově-
ka. Každý jsme prožili nějakou křivdu (doma, škola, zpovědnice, ulice apod.) 
Ublížení bolí. Zatlačování nic neřeší, ublíženost nepřestává člověka otravovat 
a ničit: podrážděnost, nepřátelství, nezdravý pocit viny apod. Chřipka – doléčená 
je banalita, nedoléčená může přinášet vážné komplikace: ten, komu bylo ublíže-

no, se sám stane tím, kdo sám ubližuje. 

Základní podmínkou je hluboká touha a pevná vůle vystoupit z pocitu ublí-
žení. Utápí-li se mnozí v pocitu křivdy a bez ustání se jen litují, je to pře-
devším proto, že nemají dostatečně pevnou vůli své ublížení překročit. 

Pomoc terapeuta nebo kněze je až na druhém místě. Přichází totiž z vnějšku a 
její účinnost závisí do značné míry na osobním zapojení ublíženého do procesu 
odpuštění a smíření. Zároveň tato vnější pomoc je velice důležitá. 

Bít či nebít Otazníky života 
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Přestože je zkušenost křivdy vždycky velice bolestná, nemusí nutně vždy zna-
menat prokletí. Řečeno poněkud paradoxně – ublížení se může stát i darem, mi-
lostí a požehnáním. Pokud je totiž pocit křivdy vnitřně zpracován a integrován, 
stává se zdrojem mimořádné citlivosti k druhým, zejména k trpícím. Uzdravení 
lze popsat jako jistou „detoxikaci“ z otravy lítostí, rozhořčením, hněvem, po-
mstychtivostí a dalšími negativními postoji a emocemi. Vnitřní proces uzdravení 
má své tři základní kroky: ublížení, odpuštění, smíření. 

Je třeba vymanit se z léčky uzavírání se do pocitu ukřivděnosti, z potěšení, 
že jsme „obětí“ a z touhy po „sladké pomstě“. Neuzdravený pocit křivdy přivádí 
zraněného snadno do bludného kruhu střídání pozice oběti zranění a opět toho, 
kdo ubližuje. Proces vnitřního uzdravení začíná v okamžiku, kdy vědomě a dobro-
volně opouštíme status oběti, sebelítost a nekonečný pláč nad svým neštěstím. 
Vytýkání vin druhým znamená, že jsme doposud nepřijali plnou odpovědnost 
za svůj život. Je třeba se poctivě ptát, zda ve svém životě nezaujímáme postoj 
oběti. 

Trvalé vnitřní uzdravení není jen ušlechtilým, pevným předsevzetím k nápra-
vě, chvilkovým emocionálním prožitkem. Uzdravením se rozumí vnitřní proces, 
který má svou dynamiku a může trvat i několik let. Zahrnuje citovou oblast i du-
chovní rozměr, a proto vyžaduje jak úsilí člověka, tak i víru a důvěru v Boží mi-
lost. Prvním darem zraněnému v procesu vnitřního uzdravování je naslouchání. Je 
nesmírně potřebné zvláště v případech, kdy dotyčný není schopen hovořit o svých 
bolestných zkušenostech a kdy žil po dlouhý čas ve vnitřní izolaci a uzavřenosti. 
Kromě naslouchání je dále žádoucí také pochopení a soucit. Ačkoli se ublížený 
sám dopustil množství chyb, které si snad dosud plně neuvědomuje, doprovázející 
by ho na ně neměl upozorňovat příliš překotně. Dotyčný by měl vycítit především 
přijetí, pochopení a akceptaci ve své bolesti a ublížení. Dále je třeba jej vést 
k tomu, aby se snažil objevovat Boží lásku k němu a vystavovat se jí. Chci se zmí-
nit o situacích, které mohou být zvlášť zraňující: odpuštění rodičům nebo kněžím. 
Nejde o běžné denní konflikty, ale o případy, kdy někdo zažil velké zranění 
z neúplné rodiny, zakusil odmítnutí, zneužití, týrání, má zraněný vztah k matce 
nebo k otci… Taktéž vás mohl zklamat nějaký kněz... I zde je prvním krokem 
ochota předkládat tyto věci Pánovu milosrdenství a ochota vykročit ze 
své bolesti a uzavřenosti, ochota překonat nedůvěru. Můžeme vyslovit 
svou bolest před Pánem. Můžeme to udělat i formou dopisu, který napí-
šeme tomu, kdo nám ublížil (neodesílejme ho, je především nejprve 
pro vás; a velmi vás prosím, abyste v tom dopise nejen vyslovili svá zranění a bo-
lest, ale pokuste se tam vyslovit i to dobré, co jste dostali). 

Mohu sám dosvědčit, že máme-li ochotu vyjít ze své uzavřenosti, Bůh ko-
ná malé zázraky. Několikrát jsem zažil situaci naprosté bezmocnosti v určitém  
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lidském vztahu. Dokázal-li jsem předložit upřímně věc Pánu a projevil-li jsem 
ochotu, že s tím chci něco dělat, byl jsem až zaskočen, jak rychle Pán odpověděl. 
Velice rychle se naskytla příležitost s dotyčným člověkem hovořit, začít s ním 
znovu vést dialog. Bylo mi jasné, že teď je řada na mně, abych vystoupil ze své 

ulity, ze své uraženosti a vyšel druhému vstříc. Nebojte se toho. Sám 
musím s lítostí říct, že v mé kněžské službě někdy zůstalo mnoho dob-
rého nevykonáno a nevysloveno jen proto, že jsem nebyl ochoten ten-
to krok udělat. Mt 5,44: Ale já vám říkám: Milujte své nepřátele 
a modlete se za ty, kdo vás pronásledují. Co mohu udělat? Odpuštění 

není věcí citu, ale vůle. Modli se za toho, komu chceš odpustit. A děkuj Bohu 
za něj. Potom se pokus dívat se soucitem za jeho masku, za jeho vnějšek. A pocí-
tíš, že je možná jiný, než jak vypadá na povrchu. Poctivě v Ježíšově blízkosti 
vzpomínej, komu potřebuješ a máš odpustit - rodičům, sourozencům, kamará-
dům, kněžím, atd. Nejde o pocit, nýbrž především o rozhodnutí: nepřeji tomu 
druhému zlo, nechci se mu mstít, a když bude skutečně potřeba, pomůžu mu - 
a to lze i přes to, že v srdci i vzpomínkách může nějaká bolest zůstávat. 

Pozvi Ježíše, jdi spolu s ním svým životem a pros za každého: Pane, odpouš-
tím mu, požehnej tomu člověku, dej mi sílu k odpuštění. A modli se tolik i za ty, 
kterým jsi ublížil i ty, nebo dal špatný příklad, aby Pán uzdravil i je. Mluv s Ježí-
šem o tom, jak se chováš v konfliktních situacích: jestli zraňuješ, jsi znechucen 
anebo máš Ježíšův přístup? Mluv s Ježíšem o tom, jak se snažíš odpouštět dru-
hým: dokážeš se zříci výčitek, připomínání starých chyb, dokážeš udělat první 
krok ke smíření? Neboj se Pánu předložit svá případná zranění a zatrpklost z to-
ho, že ti někdo někdy ublížil. Pán Tě dnes zve k novému rozhodnutí: odložit za-
trpklost, odpustit těm, kdo ti ublížili a požádat o odpuštění ty, kterým jsi ublížil 
ty. 

fr. Antonín Krasucki OP 

(převzato z publikace Člověk a jeho vztahy) 

Slovníček liturgických pojmů 

Naše společné zamyšlení nad Eucharistií a jejím slavením se blíží ke konci. 
Dnešní setkání má název slovníček. Myslím, že kdybyste si dali do vyhledávače 
tento pojem, najdete nejrůznější pokusy farářů, které vesměs tento požadavek 
plní. Proto jsem se rozhodl, že nebudu dělat slovníček jako takový, ale ještě jed-
nou si projdeme mši sv., tak jak jde za sebou, a některé pojmy si vysvětlíme. 

Padni, kam padni 
 

Vzdělávání 
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Kněz a asistence jde k oltáři oblečená do posvátného roucha. Ministranti ma-
jí buď superpelicii a kleriku (klerika je černá, v tom slově slyšíme 
„klerik“ = zasvěcený člověk Bohu, což je kněz, biskup atd., proto není 
úplně vhodné, aby ministranti kleriku nosili) nebo nosí albu – ta se odvo-
zuje od slova bílý, je to tedy dlouhá bílá tunika, která překrývá profánní 
oblečení. To je odkaz na náš křest a na to, že když Bohu sloužíme, napl-
ňujeme požadavky svátosti křtu. Kněz kromě alby má oblečenou štólu a ornát. 
Štóla symbolizuje jeho kněžský úřad: nese „tíhu“ svého stáda na obou ramenou 
jako dobrý pastýř ztracenou ovci. Ornát je od slova zdobit. Je to zdobený pruh 
látky v určitém tvaru (buď tridentský ve tvaru basy nebo gotický ve tvaru zvonu). 
Oba mají naznačovat vznešenost kněžské služby a zastoupení Krista. 

Barva liturgického roucha se mění vzhledem k liturgické době: fialová barva – 
připomíná ranní oblohu, takže je naděje, že noc pomíjí a nastane den. Je to bar-

va čekání. Proto se využívá v době postní, adventní a při pohřbech. Bílá 
– barva dne, slavnosti – se obléká o Vánocích, Velikonocích, svátcích 
svatých a svátků Páně. Červená – barva ohně a krve - svátky mučední-
ků, Květná neděle, Velký pátek a slavnost seslání Ducha Svatého. Zele-

ná – barva naděje, také to byla kdysi nejvzácnější barva - používá se 
v liturgickém mezidobí. Ještě někde můžete vidět také barvu černou – smuteční - 
na pohřbech, zlatou – jako slunce (vyjadřuje nejvznešenější oslavu Boha) nebo 
s modrými doplňky – což je mariánská (Panna Maria v Lurdech se zjevila 
s modrými doplňky). 

Biskup má kromě liturgického roucha na hlavě mitru – tato čepice připomíná 
tvarem trojúhelníka plamen Ducha Svatého. V ruce má berlu – tato hůl je 
zakončena zakřivením. Je to symbol, že má přitahovat k Pánu zbloudilé ov-
ce. Je to „pastýřská“ hůl. Když si představíme liturgický průvod, tak v čele 
jde kadidlo, kříž a svíce. (Ten, kdo nese kříž se nazývá krucifér a ti, co nesou 
svíce, jsou ceroferáři.) 

Jáhen, což je první stupeň svěcení, má oblečenou dalmatiku (je to taková 
dlouhá košile) a štólu má přepásanou pouze přes jedno rameno – levé, aby mu 

štóla šla přes srdce. Tam má uchovávat Boží slovo, kterého je hlasatelem. 
Proto i v průvodu nese zdobený evangeliář – knihu evangelií. Druhý vati-
kánský koncil říká, že k nám mluví sám Bůh, když se v církvi čte Písmo sva-
té. Proto k němu máme úctu a neseme ho slavnostně v průvodu. V kostele 

se ukláníme oltáři, jako místu Kristovy oběti. Na oltáři leží během bohoslužby 
slova evangeliář, pak obětní dary. To jsme si ale již říkali. Kněz a jáhen (také bis-
kup) zdraví oltář políbením – oskulací. 

Užívá-li se kadidlo, tak se okuřuje všechno, co nějakým způsobem odkazuje 
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na Boha a zastupuje Krista a vyvrcholí to tím, že se okuřuje samotný Pán Ježíš. 
Okuřování můžeme nazvat také incenzace - slovo pocházející z latiny. Ministrant, 
který drží nádobku s kadidlem, tak v ruce drží lodičku neboli navikulu. A co 
všechno se tedy okuřuje? Oltář, kříž, evangeliář, obětní dary, kněz a lid. Nakonec 
během proměňování sám Pán Ježíš. Kadidlo voní a vytváří bílý dým, který stoupá 
k nebi. Znáte tu písničku: „Modlitba má, ať k Tobě stoupá, tak jako vůně kadidlo-
vá…“ 

Když chronologicky pokračujeme ve mši svaté, tak úkon kajícnosti může být 
nahrazen kropením lidu – tomu se někdy říká asperges. K tomu kněz užívá nádob-
ku na vodu (kropenku) a kropáč. 

Během bohoslužby slova chodíme na kazatelnu nebo k ambonu. Je to „Stůl 
Slova“, kde se čte Boží slovo po částech = lekcích. Proto kniha, ze které 
se čte, se nazývá lekcionář a ten, kdo čte, si nechává říkat lektor. 
O evangeliu jsme již říkali. O Velikonocích u ambonu stojí svícen 
s velikou velikonoční svící, které říkáme paškál = od slova Pesach, pře-
chod, připomíná oslaveného vzkříšeného Krista. Toho, o kterém se v Evangeliu čte 
(proto u ambonu). My pak jsme byli pokřtěni v tohoto vítězného Krista, proto se 
během roku tato svíce uchovává u křtitelnice. 

O přinášení darů jsme si již povídali, ale teď si popíšeme nádoby a plátna, 
která se užívají při bohoslužbě eucharistie. Na oltáři má být bílé plátno – symbol 

plátna, do kterého byl zavinutý Ježíš po své smrti. Bílé plátno také naznaču-
je slavnostnost hostiny. Z úcty k Pánu Ježíši se rozprostře ještě jedno plát-
no, říká se mu korporál – od slova tělo. Ano, na toto plátno se položí posvát-

né nádoby a zabraňuje tomu, aby se zneuctilo Tělo Kristovo. 

Korporál se pak taky speciálně pere: nejprve se dá do nádoby s vodou, aby se 
rozpustili částečky Eucharistie, a až pak po vymáchání, se vypere normálně 
v pračce. Někteří si myslí, že čím víc se to naškrobí, tím lépe. Ne, ne! Ať je pev-
nější, ale ne, jako plech ☺. Ta voda, ve které se rozmočí částečky Eucharistie, se 
pak vylévá do sakrária – což je místo v kostele, kde se vylévá voda. (Buď má tvar 
umyvadla, nebo je to díra v podlaze za oltářem nebo v jeho blízkosti.) 

Kromě korporálu je na kalichu ještě purifikatorium – látka, taková utěrka – 
název je od slova čistit. Touto látkou se čistí kalich. Tomu čištění se říká purifika-
ce (bývá v závěru mše sv.) Kalich se přikrývá pallou – je to taková zdobená destič-
ka, která zabraňuje, aby do kalicha vpadla nečistota nebo vlítl hmyz jakéhokoliv 
druhu. Poslední látka, která se užívá při mši svaté, je lavabo – do toho si kněz 
utírá ruce, když si je na začátku bohoslužby eucharistie myje. 

Kalich jako takový tvoří tři části: noha (lat. pés), nodus (ořech) a kupa (číše, 
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cuppa). Liturgický kalich by měl být zlatý nebo stříbrný, případně z jiného kovu, 
ovšem pozlacený či postříbřený. Eucharistické kalichy byly často velmi bohatě 
zdobeny rytím, emailem či drahokamy. Platilo ovšem pravidlo, že kupa by měla 
být hladká, bez ozdob. Někdy byla kupa uchycena v tzv. koši, který zdoben být 
mohl. 

Ciborium je nádoba na hostie a na Eucharistii. V menším vydání se mu říká 
obětní miska – zpravidla nemá pokličku, protože se neuchovává ve svatostánku. 
Možná jste někde viděli, že během svatého přijímání u kněze stojí ministranti 
s takovým táckem, tomu se říká patena a ministrant jí zachytává zbylé kousky 
Eucharistie. Také někde po svatém přijímání ministranti ještě jednou umyjí ruce 
tomu, kdo podával svaté přijímání – tomuto obřadu se říká abluce. 

Tak, není slovník jako slovník, ale věřím, že jste si něco z našeho společného 
povídání o liturgii něco odnesli a rád se alespoň s ministranty budu vídat u mě na 
faře či na Diecézním ministrantském setkání, kde budeme do tajů liturgie více 
pronikat. 

P. Filip Foltán 

Prokop Vitvar 

Zástupce mládeže vikariátu Jičín 

VĚK: 16 

BYDLIŠTĚ: Jičín 

ŠKOLA: Lepařovo gymnázium Jičín 

OBLÍBENÉ JÍDLO: Tak toho je spoustu… Nejvíc asi zeleni-
nové saláty s grilovaným masem. 

CO TI UDĚLÁ RADOST? Takových věcí je také hodně, tře-
ba i maličkostí. Ale hlavně když vidím, že věci, které dělám, mají smysl a někam 
mne posunují. 

JAK JSI PROŽIL PRÁZDNINY? 

Nádherně. Prvních 14 dní jsem byl se skauty z Nové Paky na táboře, kde to je kaž-
doročně moc fajn. Po příjezdu jsem byl necelý týden doma a pak jel na týden na 
atletické soustředění do Trutnova. Následovala rodinná dovolená v Chorvatsku, 
kde jsme přečkali první týden veder, které mezitím u nás panovaly. Poslední  

Bez práce nejsou koláče Portréty osobností 
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týdny prázdnin jsem trávil spíše odpočinkově. Na 4 dny jsme byli na chalupě 
v Krkonoších, kde bylo v těch horkých dnech opravdu příjemně. A protože dělám 
atletiku, tak jsem občasné volné dny doma vyplňoval tréninkem. 

JAKÉ MÁŠ KONÍČKY? 

Jak jsem již zmínil, věnuji se atletice, takže největším koníčkem je sport, a to 
aktivně i pasivně. Krom atletiky rád hraji fotbal a volejbal, jezdím na kole 
a v zimě na běžkách. Sleduji biatlon, a to hodně do hloubky, a pokud to jde, tak 
v televizi nevynechám jediný závod. Pokud mám čas, tak rád chodím na výlety do 
přírody, hlavně u nás do Českého ráje. A už od mala mám silnou zálibu ve vlacích. 

KDO JE TVÝM VZOREM A PROČ? 

Jeden jediný vzor nemám, ale v tom co dělám, mám plno lidí, kterým bych se 
chtěl vyrovnat v jednotlivých oblastech. V atletice, v osobním životě… 

JAKÝ JE TVŮJ NEJVĚTŠÍ SPORTOVNÍ ZÁŽITEK? 

Tak těch je také spousta, ale vyberu asi dva největší. Oba dva poměrně čerstvé – 
z letošního roku. První je z února, kdy jsem mohl navštívit Světový pohár 
v biatlonu v Novém Městě na Moravě a o několik týdnu později si na tamních tra-

tích i sám zajezdit na běžkách. Druhým velkým zážitkem je letošní červ-
nové Mistrovství republiky dorostenců v atletice, kam jsem se probojoval 
ve své nejsilnější disciplíně – běhu na 400 metrů. To se letos konalo na 

nově zrekonstruovaném stadionu v Ostravě - Vítkovicích, kde se každoročně koná 
prestižní mítink Zlatá tretra, kterého se pravidelně účastní největší hvězdy světo-
vé atletiky v čele s Usainem Boltem. Na takto velkém a moderně zařízeném stadi-
onu jsem závodil poprvé v životě. 

ČÍM JE VIKARIÁT JIČÍN CHARAKTERISTICKÝ? 

Myslím, že se nikterak neliší od ostatních vikariátů naši diecéze.  Za takové cha-
rakteristické místo našeho vikariátu bych asi považoval centrum, zázemí, které 
máme na Pecce u P. Mariusze. Často se tam totiž konají různé akce a setkání. 

CO DĚLÁŠ VE SVÉM VIKARIÁTU? 

Momentálně připravujeme ve spolupráci s vikariátem Jilemnice tradiční Dvouvika-
riátní setkání, které se uskuteční právě na Pecce, kam bych rád všechny pozval. 

CO BYS VZKÁZAL ČTENÁŘŮM? 

Čtenářům bych vzkázal, aby se nebáli a byli aktivní! 
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P. Filip Dušek 

Kaplan pro mládež vikariátu Pardubice 

VĚK A MÍSTO NAROZENÍ: 27 let, Ústí nad Orlicí 

VYSVĚCEN NA KNĚZE: 27. června 2015 

MÍSTA PŮSOBENÍ: Pardubice druhým rokem 

JAK VNÍMÁTE SVOU NOVOKNĚŽSKOU SLUŽBU? 

Svou kněžskou službu vnímám jako dar od Boha. Někdy mě 
těší, někdy mě tíží – je to podobné jako soužití s partnerem 
v manželství ☺. 

MÁTE OBLÍBENOU KNIHU, KTEROU BYSTE ČTENÁŘŮM DOPORUČIL? 

Když nepočítám Písmo svaté, tak moji nejoblíbenější knihou je Pán prstenů 
od Tolkiena. Putování Froda a Sama skrývá ohromnou hloubku. Prsten, kterým si 
chtějí všichni posloužit a zároveň všechny touto cestou vede do zkázy. Tenhle 
prsten je symbol hříchu, který trápí všechny lidi a Frodo podobně jako náš Pán 
jde toto zlo zničit. Stoupání na Horu Osudu mám hodně rád a čtu si ho, když je 
mi těžko. Moc doporučuju celu trilogii ☺! 

KDY JSTE ZAČAL UVAŽOVAT, ŽE SE STANETE KNĚZEM? 

Vážná myšlenka na kněžství přišla na CSM v Táboře 2007. Po klikaté životní ces-
tě si mě Pán stále vedl blíž k sobě a to až do Tábora. Hodně mě tam posilnila 
přednáška a modlitba otce Vojtěcha Kodeta, a když jsem pak viděl průvod asi 
stovky kněží, jak jdou k hlavnímu pódiu sloužit mši svatou, napadlo mě: „To by 
byl způsob, jak investovat život.“ A od té doby mě ta myšlenka neopustila. 

BYL JSTE NA NĚJAKÉM ZAJÍMAVÉM MÍSTĚ O PRÁZDNINÁCH? 

O prázdninách jsem byl na mnoha zajímavých místech. Asi nejvíce 
mě oslovili hory všude, kde jsem byl – Dolomiti, Krkonoše i Železné 
hory, kam se občas vydám z pardubické fary. Na horách mám rád 
ticho, klid a nadhled nad všednodenní starosti. 

CHYSTÁTE SE NA NEK? 

Na samotné setkání v Brně ne, ale více se snažím soustředit na dar Eucharistie – 
i ve vztahu k daru účasti na Kristově kněžství, který mi letos dal. 



 

   

Milý Bože, 

je pan farář tvůj ka-

marád nebo se znáte 

jenom pracovně? 

David 

(z knihy Děti píší Bohu) 
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